
 Tel. 93 462 18 63  - areabesos@areabesos.comAny XXI - número 251 - Exemplar Gratuït

SET
2017

Resum d’Informació Independent del Barcelonès Nord
Sant Adrià de Besòs, Badalona i Santa Coloma de Gramenet

Un paso atrás, 
otro hacia delante 

Sant Adrià.- 
La construcción de un 

tanatorio-crematorio en 
Sant Adrià de Besòs se ha 
convertido en una marcha 
con pasos hacia delante 
y pasos hacia atrás. Si el 
pasado mes de junio se 
hacía público un informe 
del secretario municipal 
del Ayuntamiento sobre 
este tema en el que afir-
maba que no se podía au-
torizar la licencia de obras 
para el tanatorio porque 
la solicitud inclumplía el 
planteamiento urbanísti-
co. El informe respondía 
a las dudas que se habían 

generado en el seno del 
consistorio sobre si la 
parcela, cerca del MhiC, 
debía ser de titularidad 
pública o no. El secretario 
afirmaba que sería nece-
saria la modificación por 
el pleno del Ayuntamiento 
del PGM para conseguir 
más seguridad jurídica. 

Los detractores del 
proyecto, bajo la Plata-
forma Stop Crematori, 
buscaron apoyos entre los 
partidos que se han mos-
trado en contra del tana-
torio para que se aprobara 
dicha modificación.

Ahora se acaba de 

abrir una nueva etapa 
con la aprobación inicial 
de la licencia ambiental 
por parte de la Ponencia 
Ambiental Municipal, un 
trámite imprescindible 
para poder comenzar las 
obras. A partir de este 
momento se inicia un 
trámite de audiencia de 
15 días para presentar 
alegaciones por parte de 
las dos partes, la empresa 
Tanatori del Litoral SL y la 
Plataforma Stop Crema-
tori. Si no se presentan 
alegaciones, la propuesta 
de resolución inicial sería 
definitiva.Pág. 6. 

Gran inici de 
temporada

Sant Adrià.- El pas-
sat 4 de setembre va 
morir, als 57 anys, Isa-
bel Rojas, adrianencs i 
lluitadora incansable a 
favor de la investigació 
de l’ELA, malaltia que 
patia des de feia més de 
10 anys. Pàg.5.

Adéu a Isabel 
Rojas

Sant Adr ià . -  E l 
Snatt’s Femení Sant 
Adrià ha iniciat la seva 
primera temporada a la 
màxima categoria del 
bàsquet femení, la Liga 
Día, amb dues victòries 
i només una derrota. 
Pàg.13.

Sant Adrià vota 
en el referèndum 

de l’1-O sense 
incidents

Sant Adrià.- 
6223 adrianencs i 

adrianenques van exercir 
el seu dret a vot el passat 
1 d’octubre en el referèn-
dum per la independència 
de Catalunya. Els quatre 

col·legis electorals de la 
ciutat han estat oberts 
sense gaires problemes, 
tot i que l’Escola Sant 
Adrià a la Mina ha estat 
precintada pels Mosos a 
mitja tarda. 

El sí a la república 
independent catalana ha 
guanyat amb 5007 vots, 
mentre que el no ha rebut 
1015. 100 vots han estat 
en blanc i 101 han estat 
nuls.. Pàg.4. 

Subvencions al 
Besòs

Sant Adrià.- El PECT 
Litoral Besòs Territorri 
Sostenible rebrà una 
subvenció de 555.000 
euros del Fons Europeu 
de Desenvolupament 
Regional (FEDER) per 
millorar ecològicament 
l’aigua del riu. Pàg.4.
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Ciutadans del barri Besòs votant l’1-O a l’Escola d’adults Fernández Márquez.
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Opinió

El poder d’una utopia

La utopia va ser definida en el segle XVI 
per Thomas More per descriure una illa 
imaginària que acull una societat perfecta 
en tots els sentits. L’esquema clàssic de la 
utopia es visualitza quan una comunitat, un 

grup, un poble demana un salvador que li comuniqui 
un cert optimisme antropològic i anul·li el pessimisme 
polític i social en el que hi viu; un líder conductor que 
li recordi la memòria dels seus orígens (poble elegit...) 
i, que el posi en moviment envers la reconquesta del 
nou món. La utopia (un lloc que encara no ha tingut 
lloc) estarà llavors en la terra promesa. A vegades 
quan els líders esperançadors arriben a institucionar-
la en nacions, comunitats, pobles es poden donar 
situacions molt greus i irracionals.

Si la utopia atrau és perquè es vesteix de llibertat 
poètica, el crit de l’home del teatre, l’anarquista, 
enamorat de la idea alliberadora. En aquest sentit, 
la utopia acaba essent un moviment il·luminat, un 
odi per la diferencia, per l’altre, és a dir, un fanatisme 
ahumanista, egocèntric. I així, el món utòpic acaba 
essent un món paranoide (els altres conspiren contra 
mi) que sent la necessitat de protegir-se i aïllar-se. 
És per això que la nació, la comunitat, el poble sent 

la necessitat de tancar les portes i reconstruir una 
muralla protectora contra l’estat perseguidor. Es tracta 
d’un moviment totalitari, que exigeix l’absoluta devoció 
i dedicació dels membres defensors de la idea utò-
pica, utilitzant tècniques de manipulació, persuasió i 
control destinades a aconseguir els objectius de líder 
del grup, per provocar entre els seus adeptes una 
total dependència del grup, en detriment de l’entorn 
familiar, social, polític i cultural de la comunitat o el 
poble.

Tota utopia és un paradís perdut, i és aquesta pèrdua 
la que porta a imaginar un nou mon, una nova comu-
nitat, un nou poble, tancat, geometritzat i racionalitzat; 
una mena de comunitat imaginada on els individus 
creuen pertànyer a un llinatge comú, o compartir 
una sèrie de tradicions o de trets culturals amb una 
pluralitat de persones que desconeix, ocultant així la 
diversitat que els circumda. Cada comunitat, en el seu 
aïllament espai temporal, es constitueix en una cultura 
singular, de tal forma que, al respondre a totes les 
necessitats bàsiques, materials i culturals, es trans-
forma en total i en independent. És aquest esquema 
cultural, primitiu, els que els nacionalismes i sectes 
han idealitzat al llarg de la historia; fet que no hauria 

de ser actiu, en un món global, on la incomunicació 
i l’aïllament ja no existeixen. Des de la perspectiva 
urbana actual, cosmopolita i multicultural, és difícil 
trobar una comunitat, un grup, un poble amb una 
sola religió, una sola llengua..., per això, la definició 
dels grups culturals, com a grups urbans, es tradueix 
en grups oberts i comunicatius, on les institucions 
tenen la seva raó de ser en un vincle d’obertura 
envers l’exterior, essent la Unió Europa, el projecte 
d’integració política més innovador de la historia, a 
través d’una aposta important de la ciutadania, per 
la pau i la tolerància.

Mari Carmen Lozano

Leyes escritas en piedra

Estas últimas semanas estamos viviendo momentos convulsos, tanto a nivel municipal como a nivel nacional. El procés se ha convertido 
en algo real para muchos que llevaban años mirando hacia otro lado. Los gritos de millones de personas en las calles catalanas que en 
muchas ocasiones eran silenciados en informativos nada imparciales se han convertido en proclamas bien cercanas de los oídos de los 
dirigentes. Unos y otros han tensado la cuerda hasta llevarnos a una situación imposible de la que es muy complicado salir indemne. En 
medio estamos los ciudadanos, todos con nuestras ideas propias, aunque muchos piensen que la mayoría de nosotros somos vasos 
vacíos disponibles para llenar con ideologías que nos son impuestas desde las escuelas o los medios de comunicación públicos. La ciu-
dadanía se ha hecho oír, tanto los que estaban acostumbrados a salir a la calle a pedir la independencia, como la tan nombrada mayoría 
silenciosa que se supone contraria aunque, ¿quién sabe? Dentro de una sociedad como la catalana existen muchas realidades: personas 

que llevan años, desde la cuna, sin sentirse español; otros que han abrazado la independencia desde el inicio de la crisis como solución a los desastres de 
los ciclos económicos; los que se sienten españoles y catalanes por igual; los que piensan que los nacionalismos, tanto el catalán como el español, lo único 
que proclaman es la superioridad de un pueblo sobre el otro aniquilando cualquier matiz más allá de sus ideas; e incluso los que sienten que las banderas 
son, como diría el cantautor uruguayo Jorge Drexler “un trozo de tela triste”, que los países son simples abstracciones y que, a costa de parecer tildados de 
utópicos e ingenuos, las fronteras tendrían que desaparecer pues no son nada más que barreras para el crecimiento de la humanidad como pueblo.

¿Qué son los países sino creaciones de dirigentes, reyes, reinas, revolucionarios y primeros ministros con una escuadra y un cartabón? ¿Cómo nació España? 
Un rey y una reina juntaron sus casas en matrimonio hace más de 500 años y ahí empezó una historia en común que nos ha llevado hasta aquí. El marco 
legal que tanto se ha defendido estos días, la Constitución española, es también una creación política realizada en un momento muy complicado para nuestra 
historia. Un texto que fue aceptado por la mayoría de los ciudadanos en un referendum hace más de 40 años. Escuchando a nuestros políticos parece que 
las leyes le son reveladas por un ente superior, cuando muchas veces son meros instrumentos para conseguir un fin. La actual constitución, porque no olvi-
demos que ésta es la séptima que ha tenido España, no está escrita en piedra, se puede cambiar si existe la voluntad para hacerlo, como ya se ha visto en 
ocasiones muy recientes. Pero, obviamente, actualmente nuestros dirigentes no están por la labor de hacer algo así. Es meridiano que el país ha cambiado 
mucho los últimos años. Ya sabemos que las leyes van siempre por detrás de la actualidad, pero no se pueden quedar paradas. El marco constitucional que 
se creó pocos años después de la muerte de Franco era válido en esos años en los que nadie quería estornudad para no provocar un desorden que nos 
llevara a un enfrentamiento como el del 36. Nadie quiere eso, ni entonces ni ahora, pero los problemas políticos se solucionan con política, no con jueces ni 
porrazos de la policía. Los políticos, algunos ya lo hacen, deben entender que no hay marcha atrás, que el camino al que nos han llevado unos y otros no 
desaparecerá ni con una DUI ni con la aplicación del artículo 155. Los problemas se solucionan hablando, poniéndose en el lugar del otro, analizando los por 
qués de cada situación. Siempre es bueno el diálogo. Así que, ¿para cuándo el próximo pleno del Ayuntamiento en Sant Adrià?    

més articles 
d’opinió:
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Felipe VI, Puigdemont, el IBEX35 
y las emociones

Como las casualidades no existen, resulta que el discurso del Rey 
ha hundido el IBEX35, casi un 3% de caída al día siguiente. Y, por 
otra parte, como todo tertuliano o columnista que se precie no deja 
de especular con las intenciones de los líderes políticos, porque no 
vamos a pensar aquí que la huida de empresas que también ha 

acelerado Felipe VI con su amenaza televisada se debe, en realidad, a la muy 
encomiable intención de los empresarios, a fin de cuentas personas con senti-
mientos, de proteger a sus trabajadores de las fuerzas del desorden que enviará 
un Rajoy que, como no conseguía implicar al PSOE de Sánchez, ha redactado 
un discurso de conveniencia, para decirse a sí mismo, pero en público y por boca 
Real para mejorar la audiencia, que a por los catalanes ilegales y rebeldes “con 
todo”, aunque sean millones.

Como, otro “como” para comenzar un párrafo, todo está inventado, a muchos 
mallorquines lo de las empresas que dicen que se trasladarán, animadas tam-
bién por un de Guindos que está redactando un decreto para facilitar las salidas, 
sospechemos, le han recordado los tiempo de aquel Gabriel Escarrer (propietario 
de Meliá, la mayor cadena hotelera) cuando, siete días antes de las elecciones 
autonómicas del año 2003, conquistó las portadas insulares, tal como ahora lo 
hacen el Banc Sabadell y otras a nivel estatal, para advertir a los votantes que 
“se llevaría sus hoteles a Canarias si el nuevo gobierno mantenía en su puesto 
a Celestí Alomar”, el socialista que implantó la primera ecotasa en Baleares. Ya 
conoce usted la filosofía liberal: todo lo que alguien pague al Estado, aunque sea 
un turista, se lo está dejando de pagar a un capitalista.

Todo gran empresario que se precie debe ser cazatalentos por intuición y, además, 
actuar siempre con dobles intenciones, cosa que actualmente algunos llaman tener 
un Plan B aunque no es exactamente lo mismo. Por eso, hay quien sostiene que 
don Gabriel, que sabía cómo se llamaba el candidato por el PP para gobernar las 
Baleares en aquellas elecciones, lo que en realidad buscaba era poner una trampa 
a Jaume Matas Palou, de quien estaba seguro que si lo podía colocar al frente del 
Gobierno quitaría el maldito impuesto turístico, tal como sucedió, y metería mano 
en la caja de todos, tal como también ocurrió. Solo nos queda la duda de saber si 
el hotelero muñidor incluía en sus planes que Matas sería pillado por la Justicia 
y encarcelado, con lo que a la postre el multimillonario nos habría librado de un 
ladrón infiltrado en la política. Si, debemos pensar bien. Si don Gabriel no tuviera 
tanta capacidad y poderío no habría podido crear tantos puestos de trabajo.

Ya que son más de las 17:38 hors y ha cerrado la Bolsa, abrimos paréntesis para 
felicitarnos de que tras el discurso de Puigdemont el IBEX35 haya recuperado 
más del 2,51%, casi todo el dinero que se había asustado tras el discurso citado 
al principio, el del Rey. Y también que hayan subido tanto las acciones de las 
empresas catalanes que anuncian huidas como las de las valientes, aunque bien 
sabemos que las noticias que proceden de los asustadizos, por si alguno no estu-
viera pensando en lo que decíamos de la seguridad de sus empleados, huelen más 
a aprendices del pionero Escarrer que a amenazas con consecuencias reales.

Y para empezar a terminar, por lo que se refiere al “pionero” quedamos a la es-
pera de que nos diga algo sobre la trampa que tiene prevista esta vez para algún 
político, toda vez que no ha dudado en sacrificar de nuevo la senda de lo correcto 
para decir lo que debe hacer el gobierno, otra vez contra la nueva ecotasa en 
vigor y a pesar de que ya monta sobre 82 primaveras, el muy disconforme. Lo 
hizo nada menos que delante del mismo Felipe VI y durante la inauguración de 
un gran patrimonio, que no era suyo. Si nos enviara alguna señal de sus inten-
ciones, lo mismo nos convence, votamos en las próximas al PP y pillamos a otro 
delincuente. No estoy seguro de que el precio que tengamos que pagar justifique 
el valor del trofeo.

Se me olvidaba. Escuchaba la SER y volvían con el lugar común de que el discurso 
del Rey había sido racional y el de Puigdemont apelaba a las emociones, cosa de 
la que se viene acusando a los independentistas desde hace años en medio de un 
IBEX35 al que todo le resbalaba hasta el día 4 de octubre, una fecha que viene 
siempre después de las 9 de la noche del día 3 de octubre. Quizás convendría 
que la RAE, que también acaba de sumarse activamente a la causa de Rajoy, 
proclamara que el miedo es también una emoción, y no menor. Juzgue usted, que 
está leyendo, si ha “emocionado” más y peor al dinero el gerundense Puigdemont 
o Felipe de Borbón y demás apellidos, que hoy no quiero ni saberlos.

De héroes y villanos

En Barcelona la lluvia llegó tarde. Una semana después que en el resto 
de la península. Pero los días tienen sentimientos y por fin el agua 
regó el huerto de la dignidad. Se llevó esa borra huérfana que vagaba 
perdida, daba pena verla envuelta entre ráfagas de aire, con un duelo 
a cuestas demasiado grande que no cabía en el corazón de sus calles 

ni en la soledad de la ausencia.

Creo que lo lleva difícil quien piense que la única educación efectiva se da en 
la escuela, pues va a ser muy complicado encontrar una sola asignatura que 
sostenga la convivencia. Mientras tanto, otros colegios nos enseñan, con sus 
comportamientos, su particular visión de la alteridad, ese fundamento del bien 
común que nos urge a empatizar con la vida de las demás: Algunos sermones 
naufragan, peligrosos, dejándonos a merced de serias conjeturas cuando evocan 
guerras santas. Ciertos políticos persisten en adoctrinarnos con un rumor de 
fondo que cultiva con amarga certeza el culto al dinero ajeno. La publicidad y 
otras prensas plantan rúbricas obscenas con esa epidemia estética de buenos 
pretextos que hace aumentar sus pingues capitales, una estrategia de medio pelo 
en la que cantantes, deportistas, cómicos, etc., piden solidaridad, como en los 
antiguos bailes de traje largo a beneficio de obras de caridad.

Dudar de las cosas nos libera de prejuicios, decía Descartes. De bien pequeño 
supe que los verdaderos héroes se esconden, para que la sensatez arraigue. Es 
como una caligrafía de los rastros, no les gusta salir en la tele porque temen que se 
enturbien sus huellas. La realidad hace trizas cualquier encanto… Para heroínas, 
ese pueblo que va abriendo camino desde atrás, muerto de miedo cuando llega 
fin de mes y se encoge mendigando consuelo, porque no se les ponga alguien 
enfermo, porque el recibo de la luz no suba más, porque al menos uno encuentre 
trabajo, porque las matrículas del curso vengan con un pan bajo el brazo y ayuden 
a poder seguir creyendo en eso que llaman igualdad de oportunidades… La 
dimensión de las heridas se nos hilvana en la ropa.

A Paco y a Manuel les pasa algo diferente. Como lo han perdido todo, hasta la 
esperanza, el miedo se les ha ido, desarmado y sin rumbo, por el agujero de 
sus bolsillos. En ese universo de gentes sin techo donde se respira la tristeza y 
se teje la resaca de la noche, la gran hazaña de estos dos hombrecillos ha sido 
escarbar entre sus escombros un pequeño rincón que acoja, cuando el invierno 
busque los sitios, a alguien que venga muerto de frío.

Dario Julià

Independència (a prop-lluny)

Tinc amics independentistes i nacionalistes, tots donen explicacions 
perquè estan prenent posicions respecte a les seves idees i conviccions. 
Tots tenen arguments per atacar i defensar les dues qüestions que 
s’estan ponderant en un possible referèndum de l’un d’octubre.

Fa algun temps es parlava que Catalunya era una nació, uns altres deien 
que un Comtat i uns altres deien la seva. Avui dia ningú s’està ponderant el que 
és Catalunya, més ben el que pel que sembla volen que sigui alguns, uns que se 
separi d’Espanya uns altres que segueixi a Espanya. Estem veient que últimament 
tot s’està reduint a un problema judicial i al meu entendre és un gran error. La 
cosa està funcionant de querella en querella i això fa que la societat catalana es 
divideixi més i prenguin posicions, que segons les enquestes freguen el 50%. Ni 
el govern de la nació, ni el govern de la generalitat, sembla que no són capaces 
d’arribar a un acord i això fa que el problema s’està radicalitzant per ambdues 
parts. Els ciutadans quan triem en votar, votem a polítics i no advocats i juristes, 
per la qual cosa crec que la solució d’aquest problema de resoldre’s amb política 
i negociació. Espero que recapaciten les dues parts i arribin a un acord ,per poder 
evitar mals majors, que segurament tots ens penedirem quan passi el temps.

P.D.”La pitjor forma d’injustícia és la justícia simulada.”

Domingo Sanz

José Megías

Podeu enviar els vostres escrits a l’adreça de correu electrònic areabesos@areabe-
sos.com; o físicament al carrer Andreu Vidal, 25, Sant Adrià de Besòs.

ÀREA BESÒS no es fa responsable dels articles signats, que exposen l’opinió dels 
seus autors. El diari només es manifesta ideològicament a l’editorial. Tots els drets 
reservats. 
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El Projecte 
d’Especialització i 
Competitivitat Territorial 
Litoral Besòs rep una 
subvenció del fons 
FEDER

Redacció

Sant Adrià.-
El PECT Litoral Besòs 

Territori Sostenible re-
brà una subvenció de 
555.500 euros del Fons 
Europeu de Desenvolupa-
ment Regional (FEDER), la 
meitat del cost del projecte 
(1.111.000 euros). El PECT 
s’inscriu en la nova políti-
ca europea de l’Horitzó 
2020 dins l’anomenada 
Estratègia de Recerca i In-
novació d’Especialització 
Intel·ligent (RIS3CAT) que 
promou el desenvolupa-
ment socioeconòmic dels 
territoris i dóna suport a 
projectes innovadors.

El PECT Litoral Besòs 
està liderat i coordinat 
per l’Ajuntament de Sant 
Adrià de Besòs amb altres 
3 entitats beneficiàries 
(l’Ajuntament de Badalo-
na, la Universitat Politèc-
nica de Catalunya (UPC) 
i el Consorci del Besòs) 
i compta amb el suport 
d’una entitat no bene-
ficiària Fundació b_TEC 
Campus Diagonal-Besòs.

L’ objectiu del PECT 
Litoral Besòs és convertir 
el territori de Sant Adrià 
de Besòs i Badalona en 
un pol d’activitat econò-
mica, recerca tecnològica 
aplicada, concentració de 
coneixement i innovació 
social al voltant de la sos-
tenibilitat mediambiental, 
en un espai atractiu per 
generar projectes, atreure 
recerca, empreses i noves 
inversions; fer millorar la 
qualitat ambiental i per 
tant la qualitat de vida 
dels ciutadans i ciutada-

nes; transformar el marge 
esquerre del riu Besòs 
i part del front litoral 
i millorar l’ocupabilitat 
de la població dels mu-
nicipis de Sant Adrià i 
Badalona.

La subvenció apro-
vada es destinarà als 
projectes següents:

• La coord inac ió 
del PECT, liderada per 
l’Ajuntament de Sant 
Adrià de Besòs (gestió, 
seguiment, presentació 
i representació del pro-
jecte, control econòmic, 
avaluació, etc)

• Recerca per a la 
sostenibilitat per identi-
ficar i posar a disposició 
del territori el talent en 
l’àmbit de la sostenibi-
litat. L’objectiu és dis-
posar d’un coneixement 
concret dels reptes te-
rritorials envers a aquest 
tema i a la vegada ge-
nerar un pol d’atracció 
de nova activitat econò-
mica i empresarial amb 
accions pilot al voltant 
de l’aplicació de les TIC 
en aquestes qüestions. 
Aquesta operació inclou 
3 actuacions: Qualitat 
ambiental litoral Besòs; 
Sensòrica. Monitorització 
de la qualitat de l’aigua 
del riu Besòs; Solucions 
de sostenibilitat en la ges-
tió dels recursos hídrics: 
aprofitament sostenible 
d’aigües freàtiques.

• Gestió sosteni-
ble del cicle de l’aigua. 
S’impulsarà la interven-
ció pilot per a la millora 
mediambiental i de sos-
tenibilitat en el conjunt 
de l’ecosistema hídric 

del territori (riu, aqüífer, 
aigües residuals, aigües 
superficials i qualitat del 
litoral). Es concreta en 
dues actuacions: Moni-
torització del model litoral 
i Gestió de les aigües 
freàtiques.

• Ecomesures. Aques-
ta operació consisteix en 
el desenvolupament i im-
plementació d’un sistema 
de monitorització, de con-
trol i d’infraestructures 
per reduir, d’una banda, 
el consum d’aigua pota-
ble utilitzada per al reg i 
treballs auxiliars i, d’altra 
banda, les emissions de 
CO2 associades al con-
sum energètic relacionat 
amb aquest procés de 
reutilització de l’aigua.

• Talent energètic. 
Consisteix en el desen-
volupament d’un model 
de microxarxa intel·ligent 
que millorarà l’eficiència 
energètica en els proces-
sos de generació i distri-
bució d’energia elèctrica 
que operi com a sistema 
alternatiu al model tradi-
cional i que reforçarà el 
territori PECT com a espai 
especialitzat en mesures 
per a la sostenibilitat.

 

Amb el suport universitari s’aplicaran les noves tecnologies en la millora 
ecològica del riu i la gestió eficient de l’aigua.

6.223 adrianencs 
voten al referèndum 
de l’1-O a Sant Adrià 

Redacció

Sant Adrià.-
6223 adrianencs i 

adrianenques van exer-
cir el seu dret a vot l’1 
d’octubre en el referèn-
dum per la independència 
de Catalunya. Els quatre 
col·legis electorals de la 
ciutat, el centre de gent 
gran al carrer Major, l’IES 
Manuel Vázquez Montal-

bán a Sant Joan Baptista, 
el Centre d’adults al barri 
del Besòs i l’Escola Sant 
Adrià a la Mina, han estat 
oberts sense gaires pro-
blemes, tot i que l’Escola 
Sant Adrià a la Mina ha 
estat precintada pels Mo-
sos a mitja tarda. 

El sí a la república 
independent catalana ha 
guanyat amb 5007 vots, 
mentre que el no ha rebut 

1015. 100 vots han estat 
en blanc i 101 han estat 
nuls. Un nivell de partici-
pació similar al referèn-
dum del 9N del 2014. 

No es vanproduir incidents als quatre punts de votació. Només el de la 
Mina va ser clausurat pels Mossos a la tarda. 

MS

JP
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Adéu a Isabel Rojas, lluitadora incansable 
contra l’esclerosi lateral amiotròfica

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 4 de se-

tembre va morir, als 
57 anys, Isabel Rojas, 
adrianenca i lluitadora 
incansable a favor de la 
investigació de l’ELA, 
malaltia que li van diag-
nosticar quan tenia 48 
anys. Des de llavors, no 
va parar de treballar per 
aconseguir més investi-
gació d’aquesta malaltia 
mortal a través de la 
Plataforma d’Afectats 
per l’ELA i altres asso-
ciacions on transmitia 
el missatge primordial 
dels malalts afectats 
per l’ELA: “nosaltres no 
tenim temps per perdre”. 
Amb una esperança de 

vida de 5 anys, l’Isabel 
va superar tots els im-
pediments i va ser una 
de les impulsores de la 
campanya “La ELA exis-
te”, amb la que va impli-
car tota la ciutat de Sant 
Adrià en activitats per 
recaptar fons i destinar-
los a la investigació i a 
fer la vida dels malalts 
més fàcil.

El 2013 va ser la 
pregonera de la Festa 
Major de la seva ciutat, 
tot un reconeixement 
a la seva trajectòria vi-
tal i personal. El 2014, 
l’Arxiu Municipal, insti-
tució que ella mateixa va 
posar en marxa el 2002 
quan era funcionària de 
l’Ajuntament adrianenc, 
va canviar el seu nom 

per Arxiu Municipal de 
Sant Adrià de Besòs 
“Isabel Rojas Castro-
verde”. El 2016 va ser 
una de les impulsores 
de la Ruta per la ELA, la 
primera cursa, més enllà 
de la de Festa Major, 
que recorria els llocs 
més emblemátics de la 
ciutat.

Sens dubte, la seva 
pèrdua deixa a Sant 
Adrià sense una de les 
seves ànimes més ca-
rismàtiques. Descansi 
en pau.

MS

Va morir el passat 4 de setembre a l’edat de 57 anys.
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El curs 2016-2017 
consolida el Projecte 
Educatiu de Barri la 
Mina 

Redacció

Sant Adrià.-
El darrer plenari del 

curs 2016-2017 del Pro-
jecte Educatiu La Mina 
(PEB Mina) va tenir lloc 
el passat mes de juny al 
Casal Cívic La Mina. La 
participació va ser molt 
positiva amb més de 30 
agents provinents de di-
ferents entitats, serveis i 
institucions que treballen 
conjuntament per al barri 
de La Mina.

En el plenari es va 
fer una avaluació de les 
accions desenvolupades 
al llarg del curs per part 
de les comissions de tre-
ball: Comissió Educació 
Social i Lleure, Comissió 
Comunitària i Horts Ur-
bans, Comissió Comunitat 
Educativa i Grup de Treball 
Impulsor. El balanç dels 
plenaris bimensuals, les 
reunions setmanals de les 
comissions, el treball con-

junt amb l’Institut Escola 
de Sant Adrià de Besòs i el 
debat i reflexió compartit 
sobre l’educació a temps 
complert van ser molt 
positius. A més a més, es 
van destacar altres acti-
vitats com el desenvolu-
pament del Carnestoltes, 
l’inici i desenvolupament 
dels horts urbans, la cele-
bració del Dia dels Drets i 
del Dia del Joc, el projecte 
Futvalors, la creació d’un 
decàleg per treballar la 
perspectiva de gènere 
dins del barri i l’Informe de 
Detecció de Necessitats, 
entre d’altres.

La valoració general 
del curs va ser molt satis-
factòria per l’alt grau de 
motivació i d’implicació 
dels agents, de les enti-
tats, dels serveis i de les 
institucions que formen 
part del PEB Mina. El 
projecte està consolidant 
la seva estructura i cada 
any són més els agents 

que hi treballen i que 
es comprometen en la 
transformació qualitativa 
del barri.

D’altra banda, cal 
millorar l’estructuració 
interna en els aspectes 
següents: potenciar la 
comunicació entre comis-
sions, desenvolupar més 
xarxa amb tot el Municipi 
i fomentar la participació 
del veïnat en les diferents 
comissions, accions i ac-
tivitats del PEB Mina.

Els agents que for-
men part del PEB Mina ja 
han pensat propostes de 
treball per al curs 2017-
2018 dins del marc de les 
línies estratègiques i dels 
objectius establerts per al 
2015-2019. A l’equador 
d’aquesta etapa, els re-
sultats són molt grati-
ficants i positius i això 
demostra que el treball en 
xarxa aconsegueix pro-
cessos de transformació 
socials significatius.

L’Ajuntament i l’Institut 
Català de les Dones 
signen un programa 
impulsar polítiques 
d’igualtat de gènere

Redacció

Sant Adrià.-
El consistori adria-

nenc i l’Institut Cata-
là de les Dones (ICD) 
han signat el Contracte 
Programa per al periode 
2017 – 2019, una eina 
de cooperació interins-
titucional que té com a 
objectiu promoure les 
polítiques d’igualtat de 

gènere i contra la violèn-
cia masclista.

Amb aquest Con-
tracte Programa l’ICD fa 
una aportació de 23.000 
euros per a la prestació del 
servei d’informació i aten-
ció a les dones. El CIOD és 
un servei municipal, creat 
l’any 1983, que ofereix 
serveis específics perma-
nents i fa una programació 
quadrimestral d’activitats 

de dinamització per fo-
mentar la participació de 
les dones i millorar la seva 
qualitat de vida.

A més a més, el Con-
tracte Programa també 
preveu una aportació de 
1.500 euros per a actua-
cions que promoguin la 
igualtat efectiva de dones 
i homes i la transversali-
tat de la perspectiva de 
gènere.

Aprovada inicialment 
la llicència ambiental 
pel tanatori-crematori

Redacció

Sant Adrià.-
La Ponència Ambien-

tal Municipal ha emès 
una proposta de resolució 
favorable de la llicència 
ambiental a l’empresa 
Tanatori del Litoral SL per 
a un tanatori amb servei 
d’incineració. La propos-
ta de resolució estableix 
una sèrie de condicions 
i determinacions de la 
Direcció General de Qua-
litat Ambiental, de la 
Subdirecció General de 
Coordinació de la Salut 
Pública de Barcelona, de 

la Direcció General de 
Prevenció d’Incendis i 
Salvament, de l’Àrea Me-
tropolitana i dels Serveis 
Tècnics municipals

L ’a to rgament  de 
la llicència ambiental 
constitueix un acte re-
glat – l’Administració 
té l’obligació d’atorgar 
llicència si es compleixen 
els requisits legals - i la 
Ponència Municipal Am-
biental és l’organisme de-
finit en la normativa com 
el que ha de proposar la 
resolució de la llicència.

Davant d’aquesta pro-
posta de resolució s’obre 

un tràmit d’audiència de 
15 dies hàbils a les parts 
interessades - l’empresa 
Tanatori del Litoral SL i la 
Plataforma Stop Crema-
tori- en el qual es poden 
presentar al•legacions. 
La proposta es traslladarà 
també als departaments 
de la Generalitat i a l’Àrea 
Metropolitana de Barce-
lona que han informat 
sobre aquesta activitat.

S i  e n  e l  t r àm i t 
d’audiència de 15 dies no 
es presenten al·legacions, 
aquesta proposta de re-
solució inicial esdevindrà 
definitiva.

S’obre un tràmit d’audiència de 15 dies hàbils per presentar al·legacions.

JOSEP CUBIAS

Els terrenys on s’ha de construir el tanatori-crematori, durant una manifestació de la plataforma 
Stop Crematori. 

Curs sobre facturació 
per a PYMES

Redacció

Sant Adrià.-
Amb l’objectiu de fa-

cilitar eines informàtiques 
de facturació i control de 
cobraments i pagaments, 
de clients i a proveïdors, 
i de dotar als assistents 
d’una visió pràctica i útil 
sobre l’aplicació de les 

eines al núvol o en local, 
properament s’inicia el 
curs Solucions a la factu-
ració de l’emprenedor i de 
la petita empresa.

La formació, orga-
nitzada per l’Ajuntament 
d e  San t  Ad r i à ,  e n 
col·laboració amb els 
ajuntaments de Badalona 
i Santa Coloma, i amb el 

finançament de la Diputa-
ció de Barcelona i el su-
port de la Generalitat de 
Catalunya, el Fons Social 
Europeu i el Servei Públic 
d’Ocupació de Catalunya, 
tindrà lloc els dies 16 i 18 
d’octubre, de 16 a 19 h., 
a l’Edifici Besòs (plaça de 
Francesc Michelli i Jové, 
s/n, de Sant Adrià.
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Es posen en marxa els nous serveis de 
neteja viària i de recollida de residus sòlids

Redacció

Sant Adrià.-
Aquesta setmana 

han començat a fun-
cionar els nous ser-
veis de neteja viària 
i de recollida i trans-
ports de residus sòlids 
urbans, adjudicats a 
l’empresa Urbaser, que 
s’acabaran d’implantar 
durant el primer trimes-
tre de 2018.

El nou contracte in-
tegra els dos serveis per 
ser més eficient. D’una 
banda, donarà resposta 
a la realitat actual de 
la ciutat racionalitzant 
els recursos al llarg de 
l’any en funció de les 
necessitats i, d’una al-
tra, adaptarà el servei 
a la normativa ambien-
tal i de residus. Sant 
Adrià ha canviat molt 
en l’última dècada tant 
pel que fa a la dimensió 
(nous barris amb zones 
residencials), com a la 
densitat de població i a 
l’ús dels espais públics 
(la recuperació de zones 
per als ciutadans ha fet 
que en aquests darrers 
anys es gener in no-
ves maneres d’utilitzar 
els carrers i espais pú-
blics).

Per poder atendre la 
demanda actual de la 
ciutat, el nou contracte 
incorpora unes millores 
que no estaven incloses 
en l’anterior, vigent du-
rant 14 anys:

La  ne t e j a  v i à r i a 
s’intensifica i ofereix 
més serveis

-  Més  to r n s.  H i 
haurà dos torns, un de 
matí i un de tarda; fins 
ara hi havia un servei de 
matinada a migdia. El 
nou contracte també in-
clou un servei de repàs i 
d’actuació immediata.

-  Ampl iac ió  de ls 
dies. Ara comprèn tota 
la setmana, de dilluns 
a d iumenge,  mentre 
que abans només era 
de dilluns a dissabte. A 
més a més, el nou con-

tracte, a diferència de 
l’antic, inclou un servei 
de neteja viària els dies 
festius.

- Activitats espe-
cials com ara les que 
s’han de fer per la Festa 
Major, la Cavalcada de 
Reis, etc., les quals re-
quereixen un reforç del 
servei, també hi estan 
incloses

-  Augment  de la 
m e c a n i t z a c i ó  d e 
l’escombrada; incor-
poració de la neteja 
mixta, com a novetat, 
i  manteniment de la 
neteja manual.  Amb 
aquesta combinac ió 
d’actuacions s’assolirà 
un servei de més qua-
litat.

-  Es reforça i  es 
regular i tza la neteja 
aiguabatent a tots els 
barris, aprofitant les 
aigües freàtiques del 
municipi.

La recollida de resi-
dus es modernitza

- Canvi dels conte-
nidors i augment dels 
punts de recollida. Es 
mantenen els conteni-
dors soterrats, mentre 
que e ls  conten idors 
de superfície se subs-
titueixen per d’altres 
més moderns, integrats 
a l’espai públic i més 
accessibles. Cal desta-
car que els nous con-
tenidors incorporen un 
xip d’identificació que 
permetrà gestionar i 
optimitzar el servei. A 
més a més, s’amplien 
els punts de recollida 
i s’incrementen en un 
30% els contenidors de 
selectiva per assolir una 
cobertura total de totes 
les fraccions de residus. 
Amb aquesta mesura es 
busca, d’una banda, la 
comoditat de tots els 
ciutadans i ciutadanes, 
i d’una altra, disminuir 
els desbordaments dels 
contenidors.

- Modernització i 
ampl iac ió de la ma-
quinària, més eficient i 

menys contaminant.
- Recollida de mo-

bles i trastos vells: es 
farà 2 dies per setmana 
de manera concertada. 
Els ciutadans podran 
concertar data i hora 
de recoll ida a través 
d’una web o d’un te-
lèfon d’atenció que està 
previst posar en marxa 
properament. El nou 
contracte també aposta 
per l’economia circular 
i, en aquest sentit, pro-
posa la creació d’un es-
pai virtual d’intercanvi i 
reutilització de mobles i 
trastos vells.

- Intensificació del 
manteniment dels con-
tenidors: es netejaran 
més, tant per dintre 
com per fora, i s’hi farà 
un tractament contra la 
pudor.

- Millores en els ser-
veis de mercats. Reco-
llida selectiva adaptada 
a l  funcionament del 
nou Mercat  Munic i -
pal i millores a l’espai 
que ocupa el Mercat 
d’Encants.

Altres aspectes re-
llevants del nou con-
tracte són la incorpo-
ració de la gestió de la 
qualitat del servei (sis-
temes de seguiment i 
pla de millora); l’aposta 
per un programa de 
comunicació amb ac-
cions de sensibilitza-
ció i d’educació cívica 
adreçat a la ciutadania, 
i el compromís social, ja 
que compta amb perso-
nes discapacitades per 
desenvolupar tasques 
especí f iques,  a lhora 
que en promou la inte-
gració laboral.

VIQUIPÈDIA

La neteja viària s’intensificarà - més torns i més dies-  i la recollida de residus inclourà més contenidors, tant de rebuig com de selectiva, i més 
punts de recollida.
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Es redueix la 
sinistralitat gràcies 
als controls de 
drogoalcoholèmia i el 
nou radar mòbil

Redacció

Sant Adrià.-
La Guàrdia Urbana 

de Badalona ha efectuat 
des de principis d’any 
prop d’un miler de proves 
d’alcoholèmia i el nou 
servei de radar mòbil ha 
detectat i denunciat 123 
vehicles per excés de ve-
locitat des de la seva po-
sada en marxa, el passat 
mes de juny. Aquestes, 
i d’altres mesures, han 
contribuït en la reducció 
i prevenció dels accidents 

de trànsit a la ciutat. 
L’excés de velocitat 

és una de les principals 
causes dels accidents de 
trànsit. Per aquesta raó, i 
amb l’anàlisi de les dades 
de sinistralitat d’anys 
anteriors, el nou cine-
mòmetre de la Guàrdia 
Urbana de Badalona s’ha 
anat situant als punts 
amb una perillositat més 
elevada. 

La quant itat més 
gran de denúncies, per 
excés de velocitat, un 

total de 39, s’ha pro-
duït quan el radar s’ha 
situat al carrer de Sant 
Josep i d’en Roses. En 
aquest vial, l’any passat 
hi va haver 4 accidents 
i enguany, fins al 20 de 
setembre, aquesta xifra 
s’ha reduït a un sinistre. 
Prop d’aquest punt, al 
carrer Mestre Lluís Mi-
llet, també han baixat els 
accidents de 7 a 4.

Després del carrer de 
Sant Josep i d’en Roses, 
el carrer d’en Ramon Llull, 
l’avinguda de la Comu-

nitat Europea, el carrer 
de Ventura Gassol amb 
l’avinguda de Martí Pujol, 
i el carrer de Sant Bru, 
són per aquest ordre, els 
indrets on el radar mòbil 
de la Guàrdia Urbana 
ha realitzat més denún-
cies per excés de veloci-
tat. Són aquests punts, 
i d’altres com el passeig 
d’Olof Plame o l’avinguda 
del Marquès de Montroig, 
on es troben els índexs 
més alts de sinistralitat 
i, per aquest motiu, són 

els punts d’actuació pre-
ferent del radar.

Al llarg d’aquest any 
la Guàrdia Urbana de Ba-
dalona ha efectuat 949 
proves d’alcoholèmia a 
diferents punts de la ciu-
tat. Del total de proves 
realitzades prop d’un 21 
per cent (197 proves) 
han donat positiu o el 
conductor o conductora 
del vehicle es va negar 
a fer-la. 

D e  l e s  p r o v e s 
d’alcoholèmia realitzades, 
743 han estat efectuades 

en controls estàtics de 
drogoalcoholèmia; 68 a 
partir d’alguna infracció; 
86 amb posterioritat a 
algun accident i la res-
ta (52) per detectar-se 
simptomatologia sense 
infracció prèvia. 

Redacció

Sant Adrià.-
El darrer plenari del 

curs 2016-2017 del Pro-
jecte Educatiu La Mina 
(PEB Mina) va tenir lloc 
el passat mes de juny al 
Casal Cívic La Mina. La 
participació va ser molt 
positiva amb més de 30 
agents provinents de di-
ferents entitats, serveis i 
institucions que treballen 
conjuntament per al barri 
de La Mina.

En el plenari es va 
fer una avaluació de les 
accions desenvolupades 
al llarg del curs per part de 
les comissions de treball: 
Comissió Educació Social 
i Lleure, Comissió Comu-
nitària i Horts Urbans, 
Comissió Comunitat Edu-
cativa i  Grup de Treball 
Impulsor.  El balanç dels 
plenaris bimensuals, les 
reunions setmanals de les 
comissions, el treball con-

junt amb l’Institut Escola 
de Sant Adrià del Besòs i el 
debat i reflexió compartit 
sobre l’educació a temps 
complert van ser molt 
positius. A més a més, es 
van destacar altres acti-
vitats com el desenvolu-
pament del Carnestoltes, 
l’inici i desenvolupament 
dels horts urbans, la cele-
bració del Dia dels Drets i 
del Dia del Joc, el projecte 
Futvalors, la creació d’un 
decàleg per treballar la 
perspectiva de gènere 
dins del barri i l’Informe de 
Detecció de Necessitats, 
entre d’altres. 

La valoració general 
del curs va ser molt satis-
factòria per l’alt grau de 
motivació i d’implicació 
dels agents, de les enti-
tats, dels serveis i de les 
institucions que formen 
part del PEB Mina. El 
projecte està consolidant 
la seva estructura i cada 
any són més els agents 

que hi treballen i que 
es comprometen en la 
transformació qualitativa 
del barri. 

D’altra banda, cal 
millorar l’estructuració 
interna en els aspectes 
següents: potenciar la 
comunicació entre comis-
sions, desenvolupar més 
xarxa amb tot el Municipi 
i fomentar la participació 
del veïnat en les diferents 
comissions, accions i ac-
tivitats del PEB Mina.  

Els agents que for-
men part del PEB Mina ja 
han pensat propostes de 
treball per al curs 2017-
2018 dins del marc de les 
línies estratègiques i dels 
objectius establerts per al 
2015-2019. A l’equador 
d’aquesta etapa, els re-
sultats són molt grati-
ficants i positius i això 
demostra que el treball en 
xarxa aconsegueix pro-
cessos de transformació 
socials significatius.  

El curs 2016-2017 
consolida el Projecte 
Educatiu de Barri la 
Mina 

El cinemòmetre per detectar l’excés de velocitat s’ha situat 
prioritàriament als carrers amb més accidents de trànsit.

El PDeCat demana 
la renúncia com a 
regidor d’Albiol

Redacció

Badalona.-
El president del grup 

municipal del Partit De-
mòcrata i Unió, denun-
cia el posicionament i 
l’actitud del president 
del Partit Popular i re-
gidor d’aquest ajun-
tament, Xavier García 
Albiol. Detalla que pro-
perament es posarà en 
contacte amb altres 
grups municipals, per tal 
de consensuar la repro-
vació de García Albiol, 
alhora que s’avança a 
demanar la seva renún-

cia com a regidor.
Pere Mtez. Carreté 

manifesta “que no es 
pot tolerar que un regidor 
del nostre ajuntament 
justifiqui la violència i la 
repressió de la Policia Na-
cional i la Guardia Civil als 
diferents punts de votació 
del país de la manera en 
què es va fer”.

Mart ínez Carreté 
considera inadmissible 
que “García Albiol justi-
fiqui i defensi l’actuació 
policial al 100% i sense 
fissures, després que 
s’haguessin v ist les 
imatges de la brutal 

actuació dels cossos 
de seguretat de l’Estat 
Espanyol, carregant de 
forma indiscriminada 
davant la resistència 
pacífica dels ciutadans 
que estaven davant els 
punts de votació i que 
ho legitimi dient que 
els cossos policials ac-
tuen per ordre de la 
jutgessa però obviant, 
exp re s s amen t ,  que 
l’ordre de la jutgessa 
especificava clarament 
que l’actuació policial 
no havia d’afectar la 
normal convivència de 
la ciutadania.

COMUNICACIÓ BDN
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Una crispeta és la protagonista del cartell de 
l’edició d’enguany de FILMETS

MS

Sant Adrià.-
El cartell que serà la 

imatge de la 43a edició 
de FILMETS Badalona 
Film Festival ja s’ha fet 
públic. És obra de Mario-
na Jiménez, estudiant de 
segon curs del cicle for-
matiu de grau superior 
de Gràfica Impresa de 
l’Escola d’Art i Superior 
de Disseny Pau Gargallo 
de Badalona.

El cartell mostra una 
crispeta –un element 
absolutament imprescin-
dible quan es vol passar 
una bona tarda de cine-
ma– asseguda en una 
cadira de director i en 
una actitud divertida mi-
rant un curtmetratge.

La 43a edició del 

FILMETS Badalona Film 
Festival, que es desen-
voluparà del 20 al 29 
d’octubre de 2017, pro-
jectarà en Secció Oficial 
prop de 250 curtme-
tratges procedents dels 
cinc continents. La major 
part dels curtmetratges, 
al voltant de 120, són 
de ficció, mentre que 
d’animació n’hi ha un 
centenar.

Per primera vegada 
en la història del fes-
tival FILMETS, els tres 
teatres municipals de 
Badalona oferiran pro-
jeccions de curtmetrat-
ges. Es tracta del Teatre 
Zorrilla, que serà la seu 
principal, acompanyat 
del Teatre Blas Infante 
i del Teatre Principal. A 
més, l’Institut français 

de Barcelona serà sub-
seu oficial. El Centre 
Cultural el Carme serà la 
seu del Filmets ‘Pro’.

En l’edició d’aquest 
any, Alemanya serà el 
país protagonista de la 
secció FOCUS FILMETS. 
A més de projectar-se 
curts d’aquest país, es 
comptarà amb la presèn-
cia de diferents directors 
que vindran a presentar 
la seva obra.

La Nit de les Ve-
nus es farà dissabte 
28 d’octubre al Teatre 
Zorrilla, a partir de les 
22 hores. I l’endemà 
diumenge 29, a les 17 
hores, es projectaran 
al mateix teatre totes 
les pel·lícules que han 
obtingut el premi Venus 
de Badalona.

La sessió ‘Badalona 
en Curt’ segueix creixent 
La sessió de ‘Badalona 

en Curt’, on es projecten 
curtmetratges d’autors 
de Bada lona,  forma 

part de l’OFF FILMETS. 
S’han presentat 25 curts 
d’autors badalonins.

COMMUNICACIÓ BDN

El festival es durà a terme del 20 al 29 d’octubre en diversos espais de la ciutat.

 Llogari Casas, director de l’Escola d’Art i Superior de Disseny Pau Gargallo; Mariona Jiménez, 
autora del cartell; i Josep Viñeta Balsells, conseller delegat de Badalona Comunicació. 
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MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

Acord entre TRAM 
i la Comunitat de 
Sant’Egidio per crear 
una casa de família 
per a ancians

Redacció

Sant Adrià.-
El TRAM ha signat un 

conveni de col·laboració 
amb l’entitat Cultura, 
Solidaritat i Pau - Co-
munitat de Sant’Egidio 
per a la realització del 
projecte “Casa de Fa-
mília” per a ancians a 
Barcelona. En concret, 
el Tramvia de Barcelona 
realitzarà una aportació 
econòmica per la quanti-
tat de 15.000 euros per 
a cobrir el cost de les 
obres del menjador de 
l’equipament que s’està 
remodelant i adequant 
al carrer de Regomir, al 
cor de Ciutat Vella.

A l’acte de signa-
tura de l  conveni  de 
col·laboració, que ha 
t ingut l loc a la  seu 
de la  Comuni tat  de 
Sant’Egidio, hi han par-
ticipat el director gene-
ral de TRAM, Humberto 
López Vilalta, i el repre-
sentant de Cultura, Soli-
daritat i Pau - Comunitat 
de Sant’Egidio a Barce-
lona, Jaume Castro.

Un projecte social 

integrat al barri
L’entitat treballa amb 

aquest projecte per la 
gent gran del barri de 
Ciutat Vella des de fa 
un parell d’anys, en un 
espai cedit per la Funda-
ció la Caixa. La “Casa de 
Família” és un espai co-
munitari en què es com-
parteixen serveis i espais, 
com ara: el menjador, la 
sala d’estar, la cuina. El 
funcionament de la casa, 
que compta amb habi-
tacions personalitzades, 
es basa en el treball dels 
voluntaris de Sant’Egidio 
que, a més, estableixen 
lligams familiars amb la 
gent gran que acullen.

La “Casa de Famí-
lia” de la Comunitat de 
Sant’Egidio a Barcelona 
preveu acol l i r  f ins a 
un màxim de vuit per-
sones grans d’aquí a 
un any, al setembre de 
2018, i realitzar un acte 
d’inauguració al mes de 
desembre del mateix 
any. Aquest projecte 
està pensat per a les 
persones grans en situa-
ció de pobresa, solitud 
o que estan al carrer, 

així com persones grans 
que no poden viure so-
les a casa. També està 
previst acollir persones 
grans refugiades.

TRAM dóna suport a 
aquest projecte de “Casa 
de Família” de la Comuni-
tat de Sant’Egidio des de 
les actuacions de Respon-
sabilitat Social Empresarial 
que realitza a Barcelona i 
a la resta de municipis per 
on circula el tramvia, amb 
el convenciment que, amb 
aquesta acció, ajudarà a 
millorar les condicions de 
vida de les persones de la 
tercera edat amb menys 
recursos econòmics.

L’entitat, inspirada en 
l’experiència de la Comu-
nitat de Sant’Egidio de 
Roma, té com a finalitats 
la promoció de la justícia 
i la igualtat social, la pau, 
el desenvolupament, la 
cooperació internacional 
i la defensa dels drets 
humans. Entre les actua-
cions que duu a terme, or-
ganitza i gestiona serveis 
de tota mena per donar 
resposta a les exigències 
de la població més ne-
cessitada.

Preveu acollir fins a un màxim de vuit persones gran d’aquí a un any.

S’amplia de manera 
excepcional el termini 
de sol·licituds per a les 
subvencions a l’IBI fins 
al proper 16 d’octubre

Redacció

Badalona.-
Les tres línies de sub-

vencions a l’IBI que aquest 
2017 ha obert l’Ajuntament 
de Badalona amplien el seu 
termini de sol·licituds de 
manera excepcional arran 
de la forta demanda rebuda 
els darrers dies del termini 
establert inicialment, el 
qual finalitzava aquest 2 
d’octubre,

Les subvencions es-

tan dirigides a pensionis-
tes majors de 65 anys, 
famílies monoparentals 
i persones físiques pro-
pietàries que cedeixin 
pisos a l’Oficina Local 
d’Habitatge de Badalona. 
La nova data de finalitza-
ció del termini per presen-
tar les sol·licituds serà el 
16 d’octubre.

Pel que fa a la sub-
venció destinada a les 
persones majors de 65 
anys, el govern municipal 

ha fet els darrers dies 
diferents xerrades infor-
matives als Casals de 
gent gran de la ciutat per 
informar-los i explicar-los 
com tramitar aquestes 
subvencions. Aquesta 
nova subvenció a les 
persones majors de 65 
anys ha tingut molt bona 
acollida entre les pos-
sibles beneficiàries i és 
per això que de manera 
excepcional s’ha decidit 
ampliar el termini.

El llibre “L’evolució 
històrica de 
l’associacionisme a 
Sant Adrià”, disponible 
a la web municipal 

Redacció

Sant Adrià.-
El passat mes de se-

tembre es va presentar el 
llibre “L’evolució històrica 
de l’associacionisme a 
Sant Adrià”, escrit per 
Josep Martí Masferrer, 
sociòleg i assessor de les 
entitats adrianenques du-
rant més de 15 anys.

El llibre vol deixar 
constància del paper clau 
de la societat civil, i en 
concret de les entitats, en 
l’evolució territorial i social 
de la ciutat. La història 
associativa de Sant Adrià 
des de finals del segle 
XIX fins a l’actualitat és el 

tema central d’aquest tre-
ball que, amb anècdotes 
divertides i curioses, narra 
les dificultats amb què els 
associats es trobaven per 
tirar endavant les seves 
finalitats, les relacions 
amb les diferents admi-
nistracions i els problemes 
interns. La lectura del llibre 
descobreix la tasca de 
moltes persones que, a 
través de les associacions, 
han aconseguit canviar les 
condicions de vida, donar 
empenta a la cultura, a 
l’esport, a les tradicions, 
a l’educació, a la salut... 
i per tant, han aconseguit 
millorar la societat.

Cal posar en relleu 

que la redacció del llibre 
ha implicat una tasca 
laboriosa fent entrevistes 
personals i recerca docu-
mental. Algunes dades 
han estat difícils de trobar 
i contrastar, per la qual 
cosa el llibre encara no 
s’ha editat en paper, però 
es posa a disposició dels 
lectors en versió PDF en 
aquesta web municipal 
a l’espera de les aporta-
cions que hi puguin fer 
els lectors. Fins al 31 de 
desembre, tothom que 
vulgui podrà enviar noves 
dades o precisar les que 
ja hi apareixen per mitjà 
del correu electrònic pciu-
tadana@sant-adria.net.

Fins al 31 de desembre els lectors podran fer-hi les seves aportacions.
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Una exposició per entendre millor els conflictes 
en ciutats dividides per problemes polítics

MS

Sant Adrià.-
Las fronteras y los 

límites no son sólo con-
ceptos geográficos, sino 
también una condición 
del espíritu. En Europa, 
ahora que las fronteras 
nacionales son más per-
meables y menos restrin-
gentes que nunca, los 
conflictos más fuertes 
están relacionados con 
el espacio urbano. Estas 
heridas son palpables en 
cuatro ciudades divididas: 
Nicosia (Chipre), Belfast 
(Irlanda del Norte), Mi-
trovica (Kosovo) y Mostar 
(Bosnia y Hercegovina). 
La exposición “Living on 

the edge. Conflictos y re-
conciliación en ciudades 
divididas de Europa” nos 
explica cómo las historias 
de conflicto y de recon-
ciliación se entrelazan y 
se reflejan en el espejo 
fragmentado del tejido ur-
bano donde tienen lugar. 
La muestra se podrá ver 
en el Mercado Municipal 
hasta el 23 de octubre, en 
horario de mercado.

La muestra ha sido 
creada por el periodista 
Angelo Attanasio y el 
fotoperiodista Marco An-
saloni, y ha sido producida 
por el Institut Català Inter-
nacional per la Pau. Cuen-
ta con 56 fotografías y 
cuatro reportajes en vídeo 

correspondientes a cada 
ciudad: Belfast, Nicosia, 
Mostar y Mitrovica.

Angelo Attanasio ha 
publicado diversos repor-
tajes sobre conflictos, 
sociedad, cultura y viajes 
en países del Mediterrá-
neo y los Balcanes. Marco 
Ansaloni ha publicado, 
entre otros, en National 
Geographic.

El trailer de los cuatro 
documentales se puede 
ver en el siguiente en-
lace: 

MS

“Living on the edge. Conflictes i reconciliació en ciutats dividides d’Europa” es pot visitar al Mercat Municipal fins el 23 d’octubre

visite nuestra web:
www.badalonasegway.com
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Columnas con arte

Montse Sáez

Sant Adrià.-
La asociación El Ge-

nerador, con su director 
Juan Carlos Regidor a la 
cabeza, lleva años tra-
bajando para que Sant 
Adrià sea un referente en 
el arte callejero. Una de 
sus acciones es la zona 
grafiti, que se inició hace 
ya 10 años. Consistía en 
reservar un espacio de la 
ciudad, la parte del pont 
dels Passadors más cer-
cana a la Biblioteca Sant 
Adrià, e invitar a grafite-
ros reconocidos para que 
le cambiaran la cara a una 
zona gris. 

El éxito fue indiscu-
tible, sobre todo cuando 
hace un año se sumó el 
Polidor y cedió la fachada 
que se ve cuando se entra 
en la ciudad para que dos 
grafiteros de renombre, 
Zosen y El Pez, unieran 
sus fuerzas para crear 
un mural lleno de vida y 
color que invita a todos a 

conocer Sant Adrià.
La entidad ha seguido 

trabajando en la ciudad, 
creando el HOP, las jor-
nadas de danza y cultura 
urbana. Dentro de las 
mismas se inició, con la 
colaboración del Ayun-
tamiento adrianense, el 
denominado Bosque de 
las columnas, una ver-
dadera galería de arte al 
aire libre en las columnas 
que soportan la C-31 a su 
paso por la localidad. 

Lugar del mercado de 
los encantes que llena el 
espacio todos los martes 
por la mañana, la zona 
era hasta la fecha un 
lugar sin encanto, gris. 
Ahora, gracias al traba-
jo de artistas como Ka-
fre+ H101, Pater, Otica 
y Amaia Arrazola la zona 
invita a vecinos y visitan-
tes a darse una vuelta por 
un mundo mágico y lleno 
de color. 

El proyecto se inició 
en la Fiesta Mayor de 
2016, durante las que se 

pintaron 20 columnas de 
cinco metros de altura 
y cuatro de perímetro. 
Después, se inició la se-
gunda fase, en la que 
se pintaron otras 44 co-
lumnas con estilos que 
van desde el cómic, la 
ilustración, el muralismo 
mexicano, el diseño, el 
arte contemporáneo, etc. 
Los encargados de esta 
segunda fase son Enric 
Font, Marcela Quinteiro, 
Lorena Eloizaga, Kamil 
Escruela, Clara Trucco, 
Bàrbara Rof, Tayone, Da-
vid shot, Martí Garcès, 
Limbo + Abel Carrasco i 
Marta Antares.

Ya se ha iniciado la 
tercera fase, en la que 
intervendrán, entre otros, 
Zosen, y al final de año se 
habrá llegado a actuar so-
bre más de 100 columnas. 
La idea de El Generador y 
del consistorio adrianense 
es continuar con la acción 
y extender el bosque de 
columnas incluso hasta 
Badalona.   

JP

La asociación El Generador inició el año pasado una acción artística en 
las columnas de la autopista a su paso por Sant Adrià.

L’”Akihabara Deep” es 
durà a terme el 14 i 15 
d’octubre

Redacció

Sant Adrià.-
L’ Akihabara Deep, 

l’esdeveniment més gran 
de Catalunya d’oci i cul-
tures alternatius tornarà 
a Sant Adrià el 14 i 15 
d’octubre, en comptes del 
16 i 17 de setembre com 
estava previst. La celebra-
ció del saló s’ha traslladat 

al proper mes a causa de 
la previsió del temps que 
anuncia pluges per aquest 
cap de setmana. 

El Centre de produc-
ció cultural i Juvenil Poli-
dor i espais del poliespor-
tiu Ricart acolliran un any 
més l’ Akihabara Deep 
que oferirà un ampli i di-
vers ventall d’activitats i 
manifestacions culturals: 

cultura japonesa, jocs de 
rol, tallers, youtubers, vi-
deojocs, cosplay, karaoke, 
K-Pop, J-Pop, softcom-
bat, 1 maid and host 
cafè i jocs de cartes són 
algunes de les activitats 
que hi podreu trobar. A 
més, també hi haurà una 
àmplia zona d’estands i 
una zona especifica per a 
autors i dibuixants.

Es va ajornar per la previsió de pluges pel cap de setmana de setembre 
en què estava programat.

El Museu de Ciències 
Naturals acull una 
exposició sobre el 
Camp de la Bota

Redacció

Sant Adrià.-
Museu de Ciències Na-

turals de Barcelona presen-
ta del 10 al 29 d’octubre 
una exposició fotogràfica 
sobre el Camp de la Bota 
en els anys cinquanta i 
seixanta quan aquesta zona 
va quedar inundada de ba-
rraques i edificis precaris. 

Els qui vivien a les 
barraques van donar mos-

tres d’una gran capacitat 
per lluitar per la seva dig-
nitat i la del seu barri.

En aquesta lluita es 
van veure acompanyats 
per grups de gent solida-
ria, educadors, professio-
nals de la salut o el lleure, 
que van invertir molts 
esforços i moltes hores 
de la seva vida, lluitant 
conjuntament amb els 
residents de les barraques 
per millorar les condicions 

de vida del seu barri.
L’exposició fotogràfi-

ca produïda per l’Arxiu 
Històric de la Mina ajuda 
a mantenir viva la me-
mòria de les situacions 
injustes que van patir 
els qui van viure a les 
barraques, per valorar 
les seves lluites de cada 
dia per sobreviure amb 
dignitat i, pretén que les 
noves generacions puguin 
conèixer el seu passat.
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El Snatt’s Femení Sant 
Adrià comienza la 
temporada a lo grande 

Redacción

Sant Adrià.-
El Snatt’s Femení 

Sant Adrià no parece un 
recién ascendido. El nivel 
de juego y el desparpajo 
de las jugadoras lilas nada 
tiene que ver con un equi-
po novato en la competi-
ción. Lo han demostrado 
en los tres primeros parti-
dos que llevamos de Liga 
Día, la primera división 
del baloncesto femenino 
a nivel estatal. 

Las jugadoras dirigi-
das por Fabián Téllezse 
han asentado de una 
manera meteórica en su 
nueva realidad, dejando 
claro desde el minuto 
uno que no han luchado 
durante años para ser el 
equipo comparsa de la 
competición.

Una buena política de 
fichajes y la labor reco-
nocida de la cantera les 
ha llevado a unos buenos 
resultados y un juego 
vistoso y sin complejos. 
La temporada arrancaba 
con el experimento del 
“open day”, una prime-
ra jornada en la que los 
partidos se disputaron 
en el mismo pabellón 

madrileño de Magariños. 
La idea era dar visibilidad 
a la liga, con partidos que 
se retransmitían por tele-
visión. El choque entre el 
Sant Adrià y el Gernika se 
pudo disfrutar por la web 
de Esports3.

Las que más disfruta-
ron, eso sí, fueron las de 
Sant Adrià, con un juego 
comandado por Belén 
Arrojo, que sumó 25 
puntos y llegó a 20 de va-
loración. La primera parte 
fue ajustada, con un Sant 
Adrià que abría hueco en 
el marcador, gracias tam-
bién al juego interior de 
las dos pívots, Coulibaly 
y Reisingerova, y un Ger-
nika que luchaba por no 
dejarse sorprender. Los 
tira y afloja continuaron 
hasta el cuarto cuarto, en 
el que las vascas se pu-
sieron a solo tres puntos. 
Pero un parcial increíble 
de 2 a 15 dejó el camino 
limpio para conseguir la 
primera, e histórica, vic-
toria del Snatt’s Femení 
Sant Adrià en la Liga Día 
por 73 a 80.

Pocos días después, 
el 4 de octubre, llegó otro 
partido histórico, el debut 
del equipo en el recién 

remodelado Marina Besòs, 
con un parquet con los co-
lores del club. El invitado, 
el IDK Gipuzcoa, quiso 
aguar la fiesta a las lilas y 
lo consiguió a pesar que 
las adrianenses fueron por 
delante buena parte del 
partido después de un ini-
cio poco esperanzador. El 
choque fue muy igualado, 
con nombres destacados 
a una y otra banda: la 
experimentada Starr en el 
Gipuzcoa y la joven base 
del Femení Riley. El partido 
se decantó, en el último 
minuto del lado de las vi-
sitantes, que se llevaron el 
triunfo por 59 a 64.

La derrota no des-
animó a las adrianenses, 
que este pasado fin de 
semana visitaron la pista 
del Campus Promete de 
La Rioja. Gracias a los 21 
puntos de Reisingerova y 
los 14 de Arrojo, las lilas 
consiguieron una victoria 
muy trabajada por solo 
un punto de diferencia 
(80-81). 

El próximo partido 
será en casa ante el Nis-
san Al-Qázeres Extrema-
dura, el 15 de octubre, 
a las 12 h. en el Marina 
Besòs.  

MANEL EXPÓSITO

Las de Fabián Téllez  han logrado dos victorias en las tres primeras 
jornadas de la Liga Día, la primera competición del baloncesto femenino 

a nivel estatal. Próximo reto, ganar en el Marina Besòs.

Escola d’iniciació 
esportiva a l’institut 
escola Sant Adrià i a 
l’escola Cascavell

Redacció

Sant Adrià.-
L’institut escola Sant 

Adrià i l’escola Cascavell 
organitzen, juntament 
amb el Servei d’Esports 
de l’Ajuntament, el pro-
grama d’iniciació espor-
tiva.

Aquest programa, 
adreçat a nens i nenes 

de 5 a 12 anys, té per 
objectiu aconseguir la 
socialització de l’infant 
tot desenvolupant les 
seves capacitats motrius 
mitjançant la pràctica 
d’activitats esportives no 
competitives. En aquesta 
activitat, que té un cost 
de 12 euros el trimestre, 
hi poden participar infants 
del barri i d’altres escoles 

i són els centres escolars 
qui gestionen directament 
les inscripcions.

Les persones que 
vulguin més informa-
ció es poden adreçar 
a l’institut escola Sant 
Adrià, a l’escola Casca-
vell o al Servei d’Esports 
de l’Ajuntament (telèfon: 
93 381 20 04 extensió 
6233).

El Marina Besòs abre 
sus puertas 

Redacción

Sant Adrià.-
El pasado 5 de sep-

tiembre abrió sus puertas 
el polideportivo Marina 
Besòs después de meses 
cerrado por reformas y 
por la rescisión del con-
trato con la empresa que 

lo gestionaba.
La instalación, que 

además acoge los parti-
dos del Snatt’s Femení 
Sant Adrià de la Liga Día 
de baloncesto femenino, 
ofrece un buen surti-
do de actividades a sus 
abonados. Actividades 
que van desde pilates a 

ciclismo indoor, pasando 
por fitness dance, zumba, 
aquagim, steps y trabajos 
de notificación.  

Éxit del I Obert 
Internacional d’Escacs 
Sant Adrià 2017

Redacción

Sant Adrià.-
Donat l’èxit de parti-

cipació dels darrers anys 
dels torneigs que organit-
za el Club d’Escacs Sant 
Adrià els diumenges pel 
matí després de la Lliga 
Catalana, on aquest any 
s’ha jugat la tretzena 
edició i la predisposició 
de l’Ajuntament de Sant 
Adrià de Besòs de cedir-
nos espai per la seva rea-
lització, el Club d’Escacs 
Sant Adrià va decidir or-
ganitzar un torneig dins el 

Circuït de torneigs d’estiu 
de la Federació Catalana 
d’Escacs, FCE a partir 
d’ara.

El torneig s’ha dividit 
en dos grups segons 
l’elo Fide dels jugadors. 
Finalment al grup A va 
guanyar el MI peruà Car-
lomagno Oblitas, amb 7,5 
punts de 9 partides, qui 
ja havia guanyat abans 
de la darrera ronda sense 
perdre cap partida, seguit 
pel MI polonès Grzegorz 
Nasuta amb 6,5 punts 
i pel MI peruà del Tres 
peons Filemón Cruz amb 

6 punts, encapçalant un 
grup de cinc empatats 
a punts. El grup B l’ha 
guanyat el veterà juga-
dor del Badalona Jordi 
Vives Cabau, seguit per 
Jaume Costa Travé del 
Granollers-Canovelles i 
per la jove jugadora índia 
de 9 anys Siya Sagar, 
els tres empatats amb 7 
punts.
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Farmàcies de torn - OCTUBRE 2017

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336

Serveis
Ho

rò
sc

op
 A
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Diumenge 1
Pi i Gibert, 66

Dilluns 2
Gran Via CC, 26

Dimarts 3
Avda. Catalunya, 92-94

Dimecres 4
Avda. Platja, 82

Dijous 5
Andreu Vidal, 2
Divendres 6

Fernández Márquez, 73-75
Dissabte 7

Via Trajana, 20 local 6
Diumenge 8

Av. Catalunya, 50
 Dilluns 9

García Lorca, 1
Dimarts 10

Mar, 18
Dimecres 11

Pi i Gibert, 66
Dijous 12 

Gran Via CC, 26
Divendres 13

Avda. Catalunya, 92-94
Dissabte 14

Avda. Platja, 82
Diumenge 15
Andreu Vidal, 2

Dilluns 16
Fernández Márquez, 73-75

Dimarts 17
Via Trajana, 20 local 6

Dimecres 18
Av. Catalunya, 50

 Dijous 19
García Lorca, 1
Divendres 20

Mar, 18
Dissabte 21
Pi i Gibert, 66

 Diumenge 22
Gran Via CC, 26

Dilluns 23
Avda. Catalunya, 92-94

Dimarts 24
Avda. Platja, 82
Dimecres 25 

Andreu Vidal, 2
Dijous 26

Fernández Márquez, 73-75
Divendres 27

Via Trajana, 20 local 6
Dissabte 28 

Av. Catalunya, 50
Diumenge 29 
García Lorca, 1

Dilluns 30 
Mar, 18

Dimarts 31
Pi i Gibert, 66

BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
És un bon moment per pensar en regals, ja que encara 
estan barats i els centres comercials encara no estan 
plens. Millor seria que fessis una llista. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
Aquests dies hauràs d’arreglar milers de papers i per 
desgràcia no els podràs acabar perquè tindràs alguns 
dubtes i no sabràs si donar el pas. 

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
Hauràs d’aprendre la lecció que tu no ets qui porta 
la veu cantant al grup i no s’ha de fer sempre el que 
tu vulguis. 

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
Aquest mes serà el millor moment per dur a terme 
els somnis que portes tan de temps esperant. No ho 
dubtis i fes-ho.  

AQUARI (21 gener-19 febrer)
Potser les teves butxaques tornaran al seu estat normal 
a partir de la segona setmana del mes gràcies a una 
gran inversió.
 
PEIXOS (20 febrer-20 març)
Arriba l’hivern i necessitaràs la companyia d’un bona 
bona xocolata calenta i una companyia mentre cau la neu 
fora. No és una fantasia, és el que necessites. 

ARIES  (21 març-20 abril)
Un ésser estimat estarà més a prop teu i voldrà estar  
amb tu. Estaràs eufòricper com t’aprecia, aconseguint 
viure moments inolvidables per ambdós. Aprofita’l.

TAURE  (21 abril-20 maig)
Has de fer una escapada, però no per plaer, sinó per 
obligació, i vols portar-te’n algú especial. Escull amb 
el cap, no amb el cor.      

BESSONS  (21 maig-21 juny)
Aquest mes tindràs un somriue tatuat a la cara, perquè 
les coses et van realment bé. Intenta atresorar aquests 
moments per si les coses es posen magres.   

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Tindràs molts plans aquest mes i una agenda tan plena 
que no et permetrà descansar. Gaudeix perquè hi haurà 
moltes bones oportunitats.

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
Hi ha un viatge molt interessant que t’agradaria fer, 
però no tens molt de temps per fer-ho. No t’emprenyis 
si la resta sí que hi va, deixa’ls que gaudeixin.

VERGE (24 agost-2 setembre)
Estàs una mica amargat aquest mes perquès estàs molt 
aburrit i la rutina et consumeix. Intentar ser creatiu 
perquè la vida no sigui tan pesada. 

Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA
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Consejos prácticos ante la fractura o la 
caída de un diente por traumatismo

Redacción

Sant Adrià.-

¿Qué hacer cuando 
sufrimos una fractura 
en un diente o cuando 
se nos cae después 
de haber sufrido un 
traumatismo? Muchos 
padres y madres sa-
ben de qué les habla-
mos, pues, aunque los 
adultos también sufren 
este tipo de problemas, 
son los más pequeños 
los que presentan más 
habitualmente trauma-
tismos en los dientes 
que pueden provocar la 
caída total o parcial de 
la pieza dentaria. 

En el caso de los 
dientes de leche, es 
decir, los dientes pro-
visionales que tienen 
los niños entre los seis 
meses y hasta los seis 
años, cuando cae un 
diente no hay que hacer 
nada, más allá de acudir 
al odontólogo para reali-
zar una consulta y com-
probar que todo vaya 
bien. Como nos cuenta 
Eva, de la Clínica Tot 
Dental de Sant Adrià, 
“si se ha fracturado sí 
que hay que ir al odon-
tólogo lo antes posible. 
También si se mueve 
hay que acudir al médi-
co para ver que no haya 
una fractura en la raíz 
del diente, que no haya 
tocado el germen de la 
diente definitiva, que no 
lo haya lesionado”. 

A partir de los 7 
años, y hasta los 12, es 
cuando se suelen dar 
la mayoría de este tipo 
de fracturas en dien-
tes por traumatismos, 
sobre todo en la parte 
delantera de la boca. 
“Es cuando los niños 
son más movidos y reali-

zan muchas actividades 
extraescolares, como 
deportes, y corren más 
riesgos”, comenta Eva.   

Cuando se sufre un 
traumatismo y se pierde 
parte o todo el diente, 
lo primero que tene-
mos que tener claro es 
que es necesario acudir 
al odontólogo lo antes 
posible. “Lo mejor es 
acudir antes de las dos 
horas, sino entre las 
dos y las seis primeras 
horas, para que las pro-
babilidades de éxito en 
el tratamiento sean ma-
yores”. Cuanto menos 
tiempo pase será más 
fácil recolocar, tanto la 
pieza fracturada como 
el diente entero.  

Se pueden dar ca-
sos de fractura o de 
avulsión, de caída del 
diente. En el caso de las 
fracturas y caída de una 
parte del diente, hay que 
conservar ese trozo en 
suero fisiológico, leche 
o en la propia saliva, en 
la misma boca después 
de limpiarlo con agua o 
suero. Si lo conserva-
mos en la misma boca, 
lo mejor es hacerlo en 
la parte superior, donde 
tenemos las glándulas 
salivales y ahí está en 
contacto con la saliva. 

Una vez en la clínica 
odontológica, “se puede 
recolocar un trozo de 
diente preparando la 
superficie y ferulizándo-
lo con composite, con 
resinas, y muchas veces 
funciona. En un 30% en 
fracturas funciona, pero 
hay que ver qué tipo de 
fractura es. A lo mejor la 
fractura es muy grande 
y no vale la pena”, ex-
plica Eva. 

Pero es muy impor-
tante el tiempo que se 

tarde desde la fractura 
hasta que se coloca 
de nuevo. Si se hace 
dentro de las primeras 
2 horas  hay más posibi-
lidades de que funcione 
y perdure en el tiempo, 
que si vienes al cabo de 
10 horas. 

“Si se cae todo el 
diente, lo que hay que 
hacer es llevar el diente 
en los mismos medios. 
Cuando se lava el diente, 
es importante cogerlo 
desde la corona sin to-
car la raíz. Hay que pen-
sar que el diente está 
metido en un alveolo 
donde está el ligamento 
periodontal, los tejidos, 
las enervaciones, y todo 
esto si no se toca hay 
más posibilidades de 
que el hueso se adhiera 
mejor. Lo que hay que 
hacer es limpiarlo con 
agua o suero, sin tocar 
la raíz y conservarlo en 
suero, leche o saliva, y 
llevarlo a la consulta”, 
con explica Eva. 

Se suelen recolo-
car. Si es en las dos 
primeras horas es muy 
probable que se coloque 
bien. Lo que se hace es 
recolocarlo y ferulizarlo 
con diversos métodos. 
Y después se realizan 
diversos controles para 
ver que la encía se está 
recuperando, que no hay 
lesión en la raíz, que se 
está adhiriendo otra vez 
en el hueso. Si se hace 
este seguimiento, es 
muy probable que preva-
lezca en el tiempo. 

Como ya comen-
tábamos antes, la ma-
yoría de este tipo de 
traumatismo son niños 
de edades entre 7 y 12 
años, aunque también 
hay bastantes adultos. 
“En muchos casos los 

niños tienen los dientes 
adelantados y los golpes 
van ahí. Pero hay mu-
chos niños que son muy 
movidos y aunque no 
los tengan adelantados, 
también pasa”. 

Se recolocan siem-
pre, pero las probabili-
dades de que funcione, 
si se hace 6 horas más 
tarde del traumatismo, 
son menores. Cuan-
tas menos horas pasen 
mejor. “Muchos de es-
tos casos pasan en fin 
de semana, pero no 
hay que esperar, hay 
que ir al odontólogo. 
Hay muchas clínicas de 
guardia”. 

También existen ca-
sos de traumatismos en 
los que el diente no cae 
sino que se intruyen, 
se meten hacia dentro. 
Lo que hay que hacer 
es sacarlos y meterlos 
otra vez y actuar como 
en los otros casos. Y, de 
nuevo, acudir lo antes 
posible al médico. 

Una recomendación 
muy importante que 
nos hace Eva antes de 
acabar nuestra entre-
vista es que los niños y 
niñas que hagan depor-
te “lleven protectores 
bucales. Es básico que 
lo lleven para proteger 
los dientes de este tipo 
de traumatismo. Lo ten-
drían que llevar todos 
los niños y niñas que 
hacen deporte”, con-
cluye Eva.

La Clínica Tot Den-
tal ofrece todo tipo de 
consejos y tratamien-
tos para este tipo de 
casos. Pueden pedir in-
formación en el teléfono 
93 462 72 07; info@
totdental.com; www.
totdental.com; Avda. 
Catalunya, 46.       

Es fundamental conservar la pieza y acudir al odontólogo lo antes posible.

Salut dental

En caso de caída total o 
parcial de un diente, hay 
que acudir antes de dos 
horas al odontólogo para 

poder recolocarlo con 
éxito.

Cuando cae un trozo o 
todo el diente, es básico 

limpiarlo con agua o suero 
fisiológica, sin tocar la raíz 
del diente, y conservarlo en 
suero, leche o en la propia 

boca, en saliva.  




